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Proposta de modificació d’overheads   

 

El Consell de Direcció proposa l’increment de certs overheads1 que cobra la Universitat de Barcelona.  

El motiu rau en la necessitat de mantenir el nivell de despesa en recerca necessari per continuar sent 

una Universitat puntera en investigació. Per poder desenvolupar la seva política de recerca la Universitat 

de Barcelona dedica força fonts propis cada exercici davant la davallada de recursos que provenen de 

la Generalitat de Catalunya. En aquest sentit, és voluntat d’aquest equip donar especial valor a la recerca 

no només en les polítiques directament vinculades amb la recerca sinó també en les assignacions 

pressupostàries de Centres i Departaments. 

 

A l’hora de proposar aquest increment, com es mostra al quadre 1, cal tenir en compte que la Universitat 

de Barcelona se situa clarament a la part baixa del percentatge d’overheads sobre els projectes de 

recerca que reben les universitats catalanes, lluny del 18%-21% existent en d’altres universitats similars 

a la nostra. 

 

Quadre 1. Overheads a diferents Universitats catalanes 

Institució Overhead (%) 

Universitat Autònoma de Barcelona 21,0 

Universitat Oberta de Catalunya 20,0 

Universitat Rovira i Virgili 20,0 

Universitat Pompeu Fabra 18,0 

Universitat Politècnica de Catalunya 17,7 

Universitat de Girona 15,0 

Universitat de Barcelona 15,0 

Universitat de Lleida 12,0 

 

                                                
1 En aquest document es qualificat tota la casuística que s’exposa de retencions com a overheads, a efectes de facilitar la 

comprensió lectora, però cal considerar que en el cas de l’article 16.3, els projectes de recerca signats amb la FBG el que 

suporten és un dret a percebre un percentatge en concepte de transferència de coneixement derivat de la realització i 

acumulació d’experiència científica, industria i comercial. 

 

 

mailto:vr.economia@ub.edu
http://www.ub.edu/


Aquest nivell d’overhead de la UB és també inferior a l’existent a altres universitats espanyoles 

rellevants. Així per exemple, el percentatge de retenció d’ingressos és del 20% a la Universidad 

Complutense, la Universidad Autónoma de Madrid, la Universitat de València i la Universitat Politècnica 

de València. Així mateix, el CSIC considera el 19%. En perspectiva internacional, aquests percentatges 

no són inferiors al 25% a les universitats anglosaxones, com tampoc en altres universitats europees 

intensives en recerca, com les que pertanyen a la Lliga d’Universitats Europees de Recerca (LERU), on la 

Universitat de Barcelona és la única universitat catalana i espanyola present.  

 

També convé explicar el context econòmic en el que es proposa aquest augment i que en bona mesura 

el justifica. D’una banda, la Universitat de Barcelona té unes necessitats de finançament importants com 

a conseqüència del seu infrafinançament crònic dins del sistema català. Com és conegut, el conjunt 

d’universitats publiques catalanes estan mal finançades, però la UB és la més perjudicada (tant en 

despesa per estudiant com en despesa per treballador i inversions en equipaments). Aquesta manca de 

recursos no és puntual sinó constant, i debilita la nostra situació financera per poder fer les inversions 

necessàries. Així mateix, el 2017 s’ha començat a pagar el nou edifici de la Facultat de Dret, que en els 

propers 10 anys suposarà un cost de 41,6 milions. L’any 2017 generarà una despesa de 10,7 milions, 

sent el suport promès de la Generalitat de Catalunya de tan sols 3,9 milions. 

 

D’altra banda, la Fundació Bosch i Gimpera (FBG) també té necessitats financeres importants, derivades 

de tancar amb resultats negatius els darrers anys, i precisa un increment dels overheads per a mantenir 

la seva capacitat de gestió de projectes dels investigadors. A més, cal mantenir la qualitat de gestió en 

un context on augmenta constantment la complexitat de la gestió associada a determinats projectes i 

on els projectes nos sempre contemplen l’existència d’overheads (o aquests són molt baixos). Quan la 

FBG aprovi aquest increment d’overheads el repartiment serà el següent: 9% per a la FBG i 9% per a la 

UB (actualment aquest repartiment és, respectivament, 7% per a la FBG i 8% per a la UB). 

 

PROPOSTA 

 

Pels elements indicats anteriorment, el Consell de Direcció proposa l’increment de certs overheads. En 

termes generals es tracta d’elevar l’overhead general del 15% al 18% i el mínim que pot rebre la 

Universitat de Barcelona del 8% al 9%. Més concretament es sol·licita: 

 

• Passar del 15% al 18% l’overhead vinculat als ingressos provinents de projectes i serveis de recerca 

(article 16.3 de les BBEEPP). El mateix es demana pels overheads vinculats a ajuts o subvencions 

específiques als òrgans (article 17.3). 

 



• Augmentar del 8% al 9% l’overhead mínim previst per a la UB per a la prestació de Serveis (article 

16.3), vinculats a ajuts o subvencions específiques als òrgans (article 17.3), aportacions públiques 

o privades pel funcionament de les càtedres (article 17.6) i ingressos per estudis que no comportin 

l’obtenció d’un títol oficial (article 19.3). 

 

• En projectes gestionats per la Fundació Bosch i Gimpera, un cop el seu Patronat aprovi augmentar 

els overheads del 15% al 18%, la UB passarà a rebre el 9% del total (enlloc del 8% actual). 

 

Aquest increment de l’overhead al 18% encara deixaria a la Universitat de Barcelona a la banda mitjana 

dels percentatges cobrats per les Universitats catalanes amb, per exemple, un nivell igual a la Universitat 

Pompeu Fabra, similar a la Universitat Politècnica de Barcelona i per sota de la Universitat Autònoma 

de Barcelona. Desitgem que aquests nous ingressos permetin mantenir un nivell de recerca de qualitat 

a la nostra Universitat. Així mateix, esperem que la Generalitat de Catalunya es decideixi també a 

millorar les condicions financeres de les d’universitats públiques catalanes, en general, i de la Universitat 

de Barcelona en particular. En aquesta línia treballa l’equip rectoral conjuntament amb la resta 

d’universitats catalanes. 

 

Les noves retencions entraran en vigor a partir de l’1 de setembre: 

 

1. Per a convenis, contractes i comandes signats a partir d’aquella data, en el cas de serveis 

prestats mitjançant tarifa, contracte o conveni ( article 16.3 ) 

2. Per a convenis, resolucions o altre document formal signats a partir d’aquella data, en el cas 

d’ajuts o subvencions  rebuts (articles 17.3 i 17.6) 

3. Per a convenis, resolucions o altre document formal signats a partir d’aquella data, en el cas 

de subvencions  rebudes per a estudis que no comportin l’obtenció d’un títol oficial (article 19.3) 

 

En tots els casos, les pròrrogues de convenis, contractes, resolucions o altre document formal, que no 

poden ser tàcites, sinó que s’han de formalitzar expressament,  se’ls aplicarà les noves retencions si se 

signen a partir d’aquella data d’entrada en vigor. 

 

 
 


